
 
 

 

Vedrørende Handicaprådsmøde 

 
 
1. Rundvisning og dialog om Hvidovre Heldagsskole v. Thomas 

Gaarde-Johansen. 
 
Chefen for Center for Skole og Uddannelse, René Sjøholm, fortalte 
inden rundvisningen om formålet med at danne tilbuddet Hvidovre 
Heldagsskole for to år siden. Formålet var og er at have et lokalt tilbud 
af høj kvalitet til de elever som tidligere var henvist til udenbys tilbud 
eller mindre gruppeordninger internt i Hvidovre.  
For eleverne betyder et lokalt forankret skoletilbud mindre transport, 
mere nærhed med kammerater og gode muligheder for deltagelse i 
lokale fritidstilbud.  
For familierne betyder tilbuddet en oplevelse af bedre koordinering og 
bedre overgange til kommunens øvrige tilbud til målgruppen.  
For personalet er gevinsten mulighed for sparring på et specialiseret 
niveau, samt den meget korte vej til samarbejdspartnere i kommunens 
øvrige centre. 
Heldagsskolen har på sine 2 år vækstet til det dobbelte, hvilket betyder 
at ca. 80 elever har deres daglige gang på skolen.  
En klasse består typisk af 8 elever og der er altid mindst to voksne i 
klassen. 
René understregede, at Hvidovre Heldagsskole er en folkeskole, så 
faglighed vægtes højt. Det betyder, at det tilstræbes at eleverne 
afslutter med folkeskolens afgangsprøver. 
 
På rundvisningen v skoleleder Thomas Gaarde-Johansen og René blev 
det af Handikaprådet først og fremmest bemærket, at tilgængeligheden 
på ingen måder egner sig til elever med fysiske handicaps. Til gengæld 
understregede ledelsen, at de ældre bygningers små klasselokaler er 
perfekte til at danne små klassemiljøer designet til præcis den 
elevgruppe, som går i klassen.  
På rundvisningen blev vi præsenteret af klasseværelser til både elever, 
som har behov for meget få forstyrrelser og til elever, som har behov for 
overblik og kontrol.  Vi så også faglokaler, som fuldt ud lever op til en 
moderne skoles faglige behov. 
 

2. Overgang fra Barn til voksen på handicapområdet v. Rasmus 
Kern og Michael Karlsen. 

Dato: 04-05-2022 

Sted: Heldagsskolen  

Deltagere: Kristina Young (KB liste H), Silas Fisker (KB liste C), Karin 
Kofod (KB liste Ø) ikke mødt, Maria Durhuus (KB liste A) 
afbud, Idris Yorulmaz (KB liste A), Gunnar Nielsen (DH), 
Tina Berling (DH Landsforeningen for autisme),  Anders 
Reitov (DH Diabetesforeningen), Bente Weinreich (DH 
Dansk Blindesamfund), Helle Hansen (DH Høreforeningen), 
Rasmus Kern (HAP Centerchef uden stemmeret) og Annie 
Petersen (HAP Sekretær uden stemmeret). 
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Oplægget var en gennemgang af, hvordan vi håndterer overgange 
mellem de to centre Børn og Familie samt Handicap og Psykiatri – 
konkret ved det 18. år, med en særlig vinkel på handicapsagerne. 
Der er vækst i andel af børn og unge med diagnoser og sagerne bliver 
mere og mere komplekse og flere unge har flere diagnoser.  
 
Servicelovens § 19a beskriver, at Kommunalbestyrelsen skal forberede 
overgangen til voksenlivet ved den unges 16. år. Forberedelsen skal 
være tværgående og helhedsorienteret og involverer potentielt set både 
Børnehandicapafdelingen, Voksenhandicapafdelingen samt Jobcentret. 
Der er stor forskel på børne- og voksenlovgivning. Formål er derfor at 
skabe kontinuitet i denne vanskelige overgang for den unge og dennes 
familie.  
Årsagen til, at administrationen begyndte at arbejde mere målrettet med 
overgangssagerne, er forskellig lovgivning og regler for børne- og 
voksenområdet. De ansatte har også forskellige metoder, de arbejder 
og dokumenterer ud fra. Det er vigtigt, at de ansatte, som skal tage sig 
af overgangssager, kender begge metoder og regelsæt.  
Kompetencefordelinger er også forskellige i de to centre pga. 
lovgivning, ligesom IT-systemerne spiller heller ikke naturligt sammen. 
 
Arbejdsgangen er en fasemodel, som imødeser tidlig dialog med den 
unge og den unges forældre. Dialogen er forskellig fra ung til ung at 
efter den unges udfordringer.  
 
Arbejdsgangen i Hvidovre Kommune helt nede på sagsbehandlerniveau 
og matcher Socialstyrelsens anbefalinger: 
Ved 16 år: her starter de Indledende øvelser. Forberedelsen 
påbegyndes i Børnehandicapteamet. Det er her den første tidlige 
vurdering af behov for botilbud efter det 18. år, hvis man er anbragt 
(efterværnsparagraf på børneområdet). Forventes det at den unges 
funktionsniveau kan forbedres, iværksættes efterværn på børneområdet 
(op til det 23. år). Vurderes det, at der ikke er bedring af funktionsniveau 
i sigte, kontaktes voksenområdet med henblik på at finde et permanent 
botilbud eller andre foranstaltninger alt efter behov.  
 
Ved 17 år: Der skal senest være truffet myndighedsbeslutning om 
efterværn inden 17,5 år. Afgørelsen kan ændres, hvis noget nyt 
indtræffer. 
BOF kan lægge en drøftesag op på HAPs visitationsmøde. Hvis der 
ikke er truffet en afgørelse, bliver der lavet en Voksenudredning, når 
den unge er 18. 
 
Ved 18 år: Rehabiliteringsteamet  i Jobcentret inddrages, hvis den unge 
er i målgruppen for pension. 
 
Der er et fintmasket system til tidlig opsporing af udsathed. Men der er 
for nylig sket det, at familier, som ikke spottes i det almindelige system, 
også får problemer med social udsathed. Det kræves selvfølgelig ikke, 
at man er kendt af systemet at få hjælp. 
 
Tina fra DH spurgte til psykologordningen med hensyn til unge, som 
reagerer med angst mv, fordi søskende har diagnoser. Det er Tinas 
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oplevelse, at disse unge er begrænsede af, at familien allerede er kendt 
og at de derfor ikke kan få adgang til ordningen.  
Michael svarede at, Hvidovre har en åben psykologrådgivning, hvor 
rammerne er ret stramme pga puljemidlerne, den er oprettet efter.  
 
 

3. Godkendelse af dagsorden. 
 
4. Meddelelser. 

 
• Orientering fra DH om høringssager siden sidst. 

• Et godt ældreliv (Bilag 1 og 2). 
 

5. Indstilling af et medlem af Handicaprådet til § 17 stk. 4 
udvalget vedrørende Strandmarkens Fritidscenter. 
Se bilag 3 for info om projektet. Materialet fra mødet i 
Kommunalbestyrelsen er endnu ikke tilgængeligt men 
fremsendes så snart det er offentliggjort. 
 
Helle vil gerne tage opgaven. 
 

6. Relevante arrangementer.   
 
Alle opfordres til at sende spændende indbydelser til Annie, som 
så sørger for at rundsende. 
 

7. Arbejdsplan og punkter til kommende møder. 
• Opfølgning af handicappolitikken evt. august. 
• Undersøgelse af handicapområdet 

(brugertilfredshedsundersøgelse) evt. oktober 
• Status på nyt botilbud på Parallelvej. 
• Frivillighedscenter i Hvidovre Kommune. Løbende orientering og 

evt. invitation til deltagelse i proces. 
• Borgere med handicap i beskæftigelse. Vi inviterer en fra 

jobcentret. Hvad lykkes og hvad gør man for at flere i 
beskæftigelse. 

• Et godt ældreliv. Invitere projektkoordinator.  
 
8. Sager til pressen. 

I dag i Hvidovre Avis er der en artikel vedr. følbare piktogrammer i 
forhold til affaldssortering.  

9. Evt.  
 


	Handicaprådsmøde

